

ACTA DE LA MESA PALMA ACCESSIBLE

Identificació de la sessió

Núm.: 69/2019

Dia: 5 de juliol de 2019

Hora: de 10.15 a 11.05 h

Lloc: sala de reunions de Son Pacs

Assistents

- Angélica Pastor Montero, regidora d'Infraestructures i Accessibilitat
- Luis Sureda Diaz, coordinador general d'Infraestructures
- Urbano Sánchez-Pastor Dotor, cap del Departament d'Infraestructures i Accessibilitat
- Carlos Planas Puigserver, cap del Servei d'Accessibilitat i Control i Ocupació de la Via Pública per Obres
- José Chito Oliveras, tècnic municipal d'accessibilitat universal
- Inés Bonet, de la Policia Local
- José Antonio Pérez Reyes, de l'Institut Mallorquí d'Afers Socials (IMAS)
- Maria José Pastor Palenzuela, de l'Institut Mallorquí d'Afers Socials (IMAS)
- Biel Barceló Milta, del Servei de Valoració i Orientació de la Discapacitat i la Dependència del Govern de les Illes Balears
- José Luis Ortego Hernando, de la UIB
- José María Pecharromán Lázaro, del Col·legi Oficial de Perits i Enginyers Tècnics Industrials de les Illes Balears (COPETI)
- Antonio Salom Coli, del Col·legi Oficial d'Aparelladors, Arquitectes Tècnics i Enginyers d'Edificació (COATIEMCA)
- Alfredo José Arias Berenguer, del Col·legi Oficial d'Enginyers Industrials de les Illes Balears (COEIB)
- Senta Hinojosa, d'ASPACE i UNAC
- M. Magdalena Vanrell Llompart, d'ASPAS
- Manuel Zafra Carmona, de ASPROM -UNAC
- Matías Bosch Colom, de PREDIF i ASPAYM
- Gloria Penalva Saá, de l'Àrea de Model de Ciutat, Habitatge Digne i Sostenibilitat
- Sebastiana Ferrando Ballester, funcionària de l'Oficina Palma Accessible, en funcions de secretària

S'han excusat per la seva absència

- Aurora Bonet Nadal, de la Coordinadora
- Javier Pagazaúrtundua Gómez, de l'ONCE
- Representant del Col·legi Oficial d'Arquitectes de les Illes Balears
- Jesús Moreno Rodríguez, de l'Àrea de Mobilitat
- Rosana López, de la FSIB

Ordre del dia

1. Presentació de la nova Regidora d'Infraestructures i Accessibilitat, la Sra. Angélica Pastor Montero, presidenta de la Mesa Palma Accessible.
2. Aprovar l'acta núm. 68, de la sessió anterior.
3. Precs i preguntes.

Desenvolupament de la sessió

1. Presentació de la nova Regidora d'Infraestructures i Accessibilitat, la Sra. Angélica Pastor Montero, presidenta de la Mesa Palma Accessible.

La Sra. Pastor es presenta com a nova regidora de l'Àrea d'Infraestructures i Accessibilitat i presenta també el nou coordinador general d'Infraestructures, el Sr. Sureda, i explica que l'objectiu de la reunió d'avui és presentar-se i prendre un primer contacte. Indica que no volien deixar passar l'estiu però que es posaran en marxa a partir del setembre.

Prossegueix la presentació el Sr. Sureda com a nou coordinador general d'Infraestructures i també es presenten els altres assistents a la Mesa.

2. Aprovar l'acta número 68, de la sessió anterior.

S'aprova l'acta per unanimitat.

3. Precs i preguntes.

El Sr. Arias explica que participa també en el Consell de Gerència d'Urbanisme, igual que el Sr. Bosch, i que segueixen lluitant per aconseguir els banys accessibles únics i en aquests moments, que s'està preparant una nova Ordenança d'activitats, creu que seria molt important que aquesta petició històrica quedàs reflectida i constàs en acta per tal que aquesta Mesa donàs suport a la petició.

El Sr. Bosch aclareix que es refereix a locals petits que argumenten que no poden tenir banys per a dones, homes i accessibles i que es una reivindicació històrica i el que proposen és un bany accessible únic per a tots.

El Sr. Planas informa que aquest tema ja s'ha tractat en altres reunions d'aquesta Mesa i que segons es va acordar a la darrera sessió, es va enviar escrit a Activitats per tal que ens facilitassin l'esborrany de la nova ordenança i també el nom d'una persona que pogués assistir a una reunió monogràfica per a tractar el tema de la nova Ordenança i pogués resoldre les qüestions que poguessin sorgir. Indica, no obstant, que no han contestat a l'escrit i per tant es reiterarà la petició.

La Sra. Pastor indica que en aquests moments, quan es presenta una declaració responsable, el que hi ha és un control a posteriori i que depèn dels recursos existents.

El Sr. Arias indica que a locals de menys de 100 m² el que no és discriminatori és un únic bany.

La Sra. Pastor proposa organitzar una campanya d'inspecció juntament amb Activitats i es compromet a tractar el tema per a planificar-la.

El Sr. Arias afegeix que es podria fer per zones.

El Sr. Salom demana com està actualment el tema del bany únic.

El Sr. Arias contesta que entén que la Llei turística ho permet però com que l'Ajuntament ha de fer un certificat i actualment els tècnics municipals no l'emeten, per tant, actualment l'Ajuntament no permet el bany únic.

El Sr. Pérez afegeix que l'únic que demanen és el que recull el Codi tècnic.

El Sr. Barceló, a títol informatiu i en relació amb les targetes d'estacionament per a persones discapacitades, explica que el que fan ara des del Servei de Valoració quan hi ha algú que és pensionista de l'Institut Nacional de la Seguretat Social amb incapacitat permanent total o absoluta, és que des del servei només li hauran mirat la Mobilitat. Explica que han de tenir els 7 punts mínims de mobilitat i el 33% com a mínim, ja sigui valorat pel Servei de Valoració o segons resolució de l'INSS que aquests ja no es valoren.

La Sra. Pastor proposa sol·licitar al Servei de Valoració de la dependència que enviïn per correu electrònic aquesta informació per a informar la Mesa i poder traslladar-la al departament de Mobilitat.

El Sr. Barceló contesta que faran arribar aquesta informació.

El Sr. Pérez demana si és possible obtenir targeta per a vehicles destinats a transportar persones amb discapacitat, ja que li han fet aquesta consulta.

El Sr. Barceló li contesta que el RD 1056/2014, que regula l'emissió i ús de les targetes, preveu aquesta modalitat.

La Sra. Penalva informa que les parades de bus del TIB que s'estan instal·lant no són accessibles. Que en aquests moments ho ha detectat a parades fora del municipi de Palma però considera que s'haurien de posar en contacte amb el Consorci de Transports perquè suposa que també les senyalitzaran igual a Palma.

La Sra. Pastor proposa que aquesta gestió es faci des de l'IMAS, ja que la Mesa pot actuar només al municipi de Palma i en conseqüència, s'acorda que la Sra. Penalva remetrà la informació a l'IMAS per tal que puguin reclamar al Consorci de Transports que les parades compleixin la normativa d'accessibilitat.

El Sr. Bosch exposa la seva queixa històrica pel mal estat de les voravies de la ciutat que són intransitables, no només per a persones amb cadires de rodes sinó per a tothom.

El Sr. Sánchez-Pastor informa que actualment hi ha fins a 8 equips treballant en diferents qüestions de reparació de voravies i que enguany està previst invertir més de tres milions d'euros en aquestes actuacions, treballs de manteniment, però també hi ha tota una sèrie de projectes integrals com els dels carrers del General Ricardo Ortega, de Rafael Rodríguez Méndez, barriada del Rafal... però aquestes actuacions necessiten un temps d'execució i uns recursos dels quals ara disposen.

El Sr. Sánchez-Pastor afegeix que també s'han sol·licitat recursos econòmics per a millora d'espais singulars com el Parc de la Mar, la plaça d'Espanya, la plaça de Weyler i el carrer de la Unió... i indica que històricament a l'Ajuntament hi ha hagut un dèficit de recursos per als temes de vialitat, tant per a voravies com per a calçades, quan la ciutat de Palma té més de 1.300 quilòmetres de carrers, pràcticament la mateixa mesura que carreteres, però compta amb una tercera part de recursos per al manteniment que els que té el Consell.

La Sra. Pastor contesta que per al govern municipal una de les propostes clau d'aquesta legislatura és el Pla de millora de les barriades però no vol dispersió d'actuacions en infraestructures, vol concentració. Prefereix anar més lentament però creu que dona millor resultat una intervenció integral sempre que hi hagi pressupost.

La Sra. Pastor indica que aquest mes de juliol ja està prevista una actuació integral a la barriada del Rafal, que preveu la millora dels escocells, il·luminació, voravies, asfalt, mobilitat...

Afegeix que vol conèixer quines zones estan pitjor i anar actuant en aquestes zones de manera integral i espera que a final de legislatura hagin pogut arribar a la majoria de barris de la ciutat.

El Sr. Sánchez-Pastor indica que malgrat això, per a evitar riscos, se segueixen fent intervencions puntuals.

El Sr. Sánchez-Pastor proposa que a la pròxima reunió es presentin les actuacions realitzades a les voravies en els tres darrers mesos. També proposa que a la pròxima sessió es presenti com funciona la aplicació interna GIS que ha incorporat informació per capes (accessibilitat, estat del paviment i les voravies, jerarquia del viari...) i que permetrà, quan sigui corporatiu, compartir tota la informació. Explica que internament ja funciona aquesta aplicació, ja comentada en anteriors sessions, que permet cercar un itinerari accessible per a anar d'un punt A a un punt B.

El Sr. Bosch manifesta que s'ha de seguir tenint en compte el criteri en els guals per a garatges quan es facin les reformes integrals.

El Sr. Sánchez-Pastor contesta que el criteri és el mateix i que si detecta algun gual que no el compleix és per error i per tant, que ho comuniqui. Que el plantejament és

sempre que almanco la franja de 90 cm aferrada a la voravia sigui a peu pla i deixar que sigui el cotxe el que assumeixi el pendent.

La Sra. Vanrell demana que s'intenti ampliar el tema d'altres barreres, que no es limiti tant a barreres físiques i arquitectòniques i que es tinguin en compte altres tipus de discapacitats, auditives, intel·lectuals, ... I demana que es convidi a participar en la Mesa altres àrees municipals i regidories que li consta que han desplegat mesures d'accessibilitat, com per exemple Participació Ciutadana.

Per altra banda, la Sra. Vanrell vol aprofitar per a demanar que aquesta Mesa a partir de setembre, insti el Govern a desenvolupar reglamentàriament la Llei d'accessibilitat, que ja fa 2 anys que va entrar en vigor.

El Sr. Zafra demana que en el moment de prioritzar actuacions a barriades, i especialment en tema de voravies, considerin zona d'especial atenció la barriada de Son Gibert, que és la zona on es concentra més densitat de població amb mobilitat reduïda de Balears i probablement d'Espanya.

El Sr. Zafra també demana que al Parc de Son Gibert es consideri la possibilitat d'ubicar horts urbans pels motius exposats anteriorment.

El Sr. Sánchez-Pastor contesta que aquesta proposta considera que és molt justificada i que malgrat ja s'ha firmat el decret de renovació i ampliació dels horts urbans, estudiaran la fórmula per a poder incorporar la proposta d'ampliació a Son Gibert.

El Sr. Zafra afegeix que a l'hora de prioritzar actuacions es tingui també especial atenció a la zona de la platja de Ciutat Jardí, ja que és molt utilitzada per entitats que hi van amb grups importants de persones amb discapacitat.

El Sr. Chito indica que aquesta zona s'ha revisat recentment i la cadena d'accessibilitat pel carrer principal compleix les condicions d'accessibilitat.

El Sr. Sánchez-Pastor afegeix que el recorregut des de la parada de bus fins a la platja compleix amb les condicions d'accessibilitat i es revisa reiteradament que estigui en condicions per a poder aconseguir cada any la certificació de l'empresa certificadora acreditada.

El Sr. Pérez demana com està la tramitació del nou Reglament del servei de l'EMT i si s'han enviat les al·legacions que va remetre a l'Oficina.

La Sra. Ferrando contesta que no s'ha enviat encara perquè no han pogut revisar l'esborrany des de l'Oficina i volien fer un document únic per a remetre a l'EMT.

La Sra. Pastor indica que ella també es vicepresidenta de l'EMT i demanarà informació sobre l'estat en què es troba la tramitació del nou reglament per a informar-ne la Mesa.

I, atès que no hi ha més assumptes per a tractar, la Sra. Pastor dona per finalitzada la reunió.

La secretària


Sebastiana Ferrando Ballester

Vist i plau
La regidora de l'Àrea
d'Infraestructures i Accessibilitat


Angélica Pastor Montero